
ايران داراي يكي از بي نظيرترين اكوسيس��تم هاي 
تالابي جهان است. از 42 نوع تالاب شناخته شده 
در جهان 41 نوع آن در كشور وجود دارد. تنها نوع 
»تندرا« كه در س��يبري واقع است، در ايران وجود 
ندارد. ضمن اينكه 35 تالاب كشور هم در قالب 24 
عنوان در كنوانسيون جهاني تالاب ها )كنوانسيون 
رامس��ر( به ثبت رس��يده كه اي��ن تالاب ها حدود 
1/5 ميليون هكتار از مس��احت كش��ور را تشكيل 
مي دهند، اما اين روزه��ا اوضاع تالاب هاي بي نظير 

ايراني خوب نيست. 
در همين زمين��ه، مدي��ر دفتر اكوسيس��تم هاي 
تالابي سازمان محيط زيس��ت، در نخستين جلسه 
مديريت تالاب ها و درياچه هاي كش��ور، توس��عه 
ناپايدار كش��اورزي، زهكش��ي و ورود آلاينده ها را 
از جمله مهم تري��ن تهديدات اكوسيس��تم تالابي 

ايران برشمرد. 
مسعود باقرزاده كريمي با اشاره به شناسايي250 
تالاب در اي��ران گفت: »بر اس��اس قانون تالاب ها، 
سازمان حفاظت محيط زيست و وزارت نيرو مكلف 

به تأمين نياز آبي تالاب ها هستند.«

وي افزود: »تأكيد و نگاه مثب��ت دولت يازدهم به 
حفظ و احياي تالاب ها منجر به آن ش��د كه براي 
نخس��تين بار جدول تخصيص حقاب��ه تالاب هاي 
كشور كه معادل 11 ميليارد متر مكعب است؛ توسط 
وزارت نيرو منتشر و تصويب قانون حفاظت، احيا و 
مديريت تالاب هاي كشور در ارديبهشت ماه 1396 
منجر به شفافيت تكاليف دولت در اين حوزه شد.«

   آب كم و انتظارات زياد
معاون رئيس جمه��ور و رئيس س��ازمان حفاظت 
محيط زيست هم در اين جلس��ه گفت: » وضعيت 
آبي كشور بسيار وخيم تر از تصور است و هر سال نيز 
بدتر از سال گذشته مي شود. تالاب ها به رغم نقش و 
جايگاه مهم خود، قرباني زياده خواهي نسل حاضر و 

قرباني پيشرفت تكنولوژي شده اند.«
عيسي كلانتري با اعلام اينكه ميزان بارش امسال 
54 درصد كمتر از بارش بلند مدت و 32درصد كمتر 
از بارش سال گذشته اس��ت، خاطر نشان كرد: » با 
شرايط آبي حال حاضر كشور، تنها راهكار افزايش 
تطبيق و سازگاري با شرايط موجود از طريق تنظيم 

مصارف و افزايش بهره وري است.«

معاون رئيس جمهور ضمن ي��ادآوري اين موضوع 
كه هر كجا تالابي خشك شده، پايداري منابع آبي 
هم از بين رفته اس��ت، گفت: »اين موضوع به ويژه 
در مناطق مركزي كشور كه با نبود آب سطحي يا 
ميزان كم آب سطحي روبه رو هستند، تأثير بيشتر و 

چشمگيرتري دارد.«
رئيس سازمان حفاظت محيط زيس��ت ادامه داد: 
»نسل جديد بدترين استفاده را از تكنولوژي داشته 
و براي ويران كردن طبيعت از آن بهره گرفته است. 
استفاده از اره برقي براي نابودي درختان و جنگل ها، 
تفنگ ژسه براي كشتار حيات وحش و دستگاه هاي 
حفاري براي غارت منابع آبي نمونه هايي از بدترين 

استفاده  از پيشرفت تكنولوژي در طبيعت است.«
كلانتري با انتقاد از ش��يوه مديري��ت منابع آبي در 
كش��ور گفت: »با آب ك��م مي خواهي��م انتظارات 
زيادي در كشور را برآورده كنيم و به همين خاطر 
كم ترين بازدهي براي جايي اس��ت كه فراواني آب 
است. طبق آمار وزارت جهاد كشاورزي، در حالي كه 
متوسط بازدهي آب در كشور، 45 سنت به ازاي هر 
متر مكعب است، در خوزس��تان پر آب، اين رقم به 

12سنت به ازاي هر متر مكعب مي رسد.«
   بايد براي تالاب بجنگيم

رئيس س��ازمان حفاظت محيط زيست با يادآوري 
اين موضوع ك��ه يك��ي از چهار سياس��ت ابلاغي 
رئيس جمهوري در حوزه محيط زيست براي چهار 
سال دولت دوازدهم، حفظ و احياي تالاب ها است، 
افزود: »از جمل��ه اولويت هاي برنامه اي س��ازمان 
حفاظت محيط زيست و وزارت نيرو، تعيين و تأمين 
حقابه محيط زيست است، زيرا يقين داشته باشيد 
بدون پرداخت س��هم آبي محيط زيست، تالاب ها 

خشك مي شوند.«
كلانتري با بي��ان اينكه اگر به دنب��ال احيا و حفظ 
تالاب هاي كشور هستيد بايد شجاعت تلاش براي 
دريافت حق آبه تالاب را هم داش��ته باشيد، گفت: 
در اين سرزمين آب گرفتن براي تالاب، جنگيدن 
است، ولي اگر براي تالاب نجنگيد، آب هم نخواهيم 

داشت.«
از س��وي ديگر به گفته معاون دفت��ر برنامه ريزي 
كلان آب و آبف��اي وزارت نيرو ح��دود 2 ميليارد 
متر مكعب آب از محل طرح هاي مختلف آبي و 45 
ميليارد متر مكعب آب نيز از رودخانه ها برداشت و 

تأمين مي شود. 
هداي��ت الله فهمي معتقد اس��ت كه »مي��زان آب 
س��طحي ما در بهترين حالت كمتر از 60 ميليارد 
متر مكعب است و در نتيجه امكان تأمين حقابه هاي 

محيط زيستي در شرايط فعلي ممكن نيست.«
   چالشي جدي براي منابع آبي كشور

اين در حالي است كه با توجه به شرايط فعلي منابع 
آبي، امكان احياي تمامي پهنه ه��اي تالابي ايران 
وجود ن��دارد. پرداخت حقابه هاي محيط زيس��تي 
هم كه در گذشته محاسبه و اعلام شده در شرايط 

كنوني ممكن نيست. 
طي يك دهه اخي��ر با 10 درصد كاه��ش بارش و 
25 درصد كاهش روان آب در كشور روبه رو شده ايم. 
اين در حالي اس��ت كه عمده تالاب هاي كش��ور با 

آب هاي سطحي تغذيه مي شوند. 
حجم مصرف كنوني كش��ور از محل س��دها، 21 
ميليارد مترمكعب اس��ت و 22 ميليارد متر مكعب 
آب نيز از طريق انهار سنتي و پمپ ها تأمين مي شود 

كه نگران كننده است. 
نانوشته نبايد گذاشت كه وابستگي بيش از 90درصد 
اقتصاد روستايي ايران به كشاورزي و عدم دستور 
كار و برنامه مشخص براي توسعه روستايي و افزايش 
سهم ساير بخش هاي اقتصادي همچون گردشگري 
و صنايع دستي در روس��تاها چالش بسيار بزرگي 

است كه تأثيري مهم بر منابع آبي كشور نيز دارد. 
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تالابهاقربانيزيادهخواهيشدهاند
ايران گسترده ترين تنوع تالاب ها در جهان را داراست

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

كانال تلگرام��ي رهبرانقلاب اخبار ديدار ايش��ان را منتش��ر نكرد و از 
مخاطبان خواست اخبار را در كانال هاي سروش و آي گپ دنبال كنند؛ 

يعني بايد در حركت به سمت شبكه هاي داخلي كوشا باشيم. 

 توييت سيروس با انتشار يك عكس: 
 پول ماله خود مردمه؛ ظاهراً مال... خوب بهتون مزه كرده كه مردم را 
رعيت و خود را ارباب مي بينيد؛ فقر مالي مهم نيست، چيزي كه مهمه 

فقر شعور و شخصيته.

ابراهيم مشيريان

   رئيس مركز ش��ماره گذاري پليس راهور ناجا در خصوص انتخاب 
پلاك خودروها به صورت زوج و فرد گفت: س��امانه ش��ماره گذاري به 
صورت رندوم، پلاك ها را انتخاب كرده و در اين سامانه، شخص دخيل 

نيست؛ حتي ممكن است سامانه، پلاك ها را به ترتيب صادر نكند. 
   سازمان وظيفه عمومي ناجا اعلام كرد: مشمولان ايراني مقيم خارج 
از كشور كه بيش از هشت سال غيبت دارند، تنها تا پايان سال 96 حق 
تردد به كشور را خواهند داشت و بايد نسبت به تعيين تكليف وضعيت 

خدمتي خود اقدام كنند. 
   معاون فرهنگي و دانشجويي وزير بهداش��ت با اشاره به جزئيات سند 
اسلامي شدن دانشگاه ها بيان داشت: سرانه دانشجويي دانشجويان علوم 
پزشكي در سال آينده به طور ميانگين 2 ميليون و 100 هزار تومان است. 
   رئيس س��ازمان ميراث فرهنگي گفت: ط��رح تعطيلي مدارس در 

زمستان مي تواند به توسعه گردشگري هم كمك كند. 
   296روز از سال 96 گذش��ت و طي اين مدت هواي تهران 77روز 
آلوده بوده است. در مدت مشابه سال گذشته، اين عدد 66 بوده و كيفيت 

هواي پايتخت نسبت به سال گذشته افت داشته است. 
   معاون فني و عمراني  شهردار ي تهران  با اشاره به توقف ساخت پروژه 
 زيرگذر  گيشا  در بزرگراه  شهيدچمران  اعلام كرد: علت  اصلي  توقف  اين 

پروژه تأمين نشدن منابع  مالي است . 
   رئيس اورژانس تهران ب��ا بيان اينكه روزانه ه��زار تماس مزاحم با 
اورژانس برقرار مي شود، گفت: از مردم خواهش مي كنيم تماس بي مورد 

و غيرمرتبط نگيرند. 
   رئيس بسيج جامعه پزش��كي گفت: در برنامه شش��م توسعه بايد 
آموزش همگاني به ويژه در حوزه مديريت بلايا و حوادث جدي گرفته 
شود و از ظرفيت هاي سپاه و نيروهاي مسلح در اين زمينه بهره ببريم. 

   جوابیه

  خبر

نگاهيكهنبايددرآموزشوپرورشجابيفتد
لايحه بودجه س��ال 97 به آموزش و پرورش اختياري داده تا به منظور 
ساماندهي و بهينه سازي كاربري بخشي از املاك و فضاهاي آموزشي، 
ورزشي و تربيتي خود و با رعايت ملاحظات آموزشي و تربيتي، نسبت 

به احداث، بازسازي و بهره برداري از آنها اقدام كند. 
محمدرض��ا محدث خراس��اني، مع��اون اس��بق پش��تيباني وزارت 
آموزش و پرورش در گفت وگو با »فارس« در خصوص پيش بيني اين 
امكان در بودجه سال 97 گفته است: اين اتفاق از سويي مزايايي دارد، 
اما مي تواند معايب خطرناك تري هم داش��ته باشد؛ جنبه خطرناك 
اين مجوز اين اس��ت كه ممكن اس��ت برخي مدارس خوب و وسيع 
به حراج گذاشته يا واگذار شوند و ممكن اس��ت اماكن خوب به افراد 
خاصي داده ش��ود؛ به عبارت ديگر احتمال سوءاستفاده از اين مجوز 

بسيار زياد است. 
چن��د روز پيش هم محم��د س��الاري، رئيس كميس��يون معماري و 
شهرسازي شوراي شهر تهران نسبت به مدرسه فروشي يا به تعبير وي 
شهرفروشي آموزش و پرورش از قبِل اس��تفاده از اين مجوز انتقاد كرد 
و گفت: كميسيون تلفيق هفته گذش��ته در راستاي بودجه 97دولت 
تصميم گرفت آموزش و پرورش مجاز باش��د تمام املاك خود را بدون 
پرداخت عوارض تغيير كاربري بدهد كه اي��ن موضوع يكي از بدترين 

تصميمات ممكن بوده است. 
عباسعلي باقري، مدير كل آموزش و پرورش شهر تهران در مورد اجازه 
تغيير كاربري مدارس هم گفت: چنين استنباطي از اين مجوز درست 
نيست؛ به عنوان مثال حدود 60 سال پيش در بازار تهران مدرسه وجود 
داشته اس��ت، اما اكنون در اين محدوده خانواري زندگي نمي كند كه 
مدرسه در آنجا ادامه كار دهد؛ با درآمد تغيير كاربري چنين مدرسه اي 

مي توان چند مدرسه ديگر را نوسازي كرد يا مدرسه  ديگري ساخت. 
موض��وع برمي گردد ب��ه س��ال 91، در آن زمان مجوز تجاري س��ازي 
20درصد فضاهاي آموزش��ي در شهرستان س��اوجبلاغ صادر شد. به 
اين دليل ك��ه فرماندار و رئيس ش��وراي آموزش و پرورش اين ش��هر، 
تجاري س��ازي را بهتري��ن راه براي اس��تقلال مالي م��دارس، تأمين 

هزينه هاي جاري و تهيه تجهيزات آموزشي تشخيص داده بود. 
بدون ش��ك اگر مدرس��ه اي ماهانه چند ميليون تومان از گوشه اي از 
حياطش عايدي داش��ته باش��د، ترجيح مي دهد اموراتي مثل ورزش 
دانش آموزان، ضرورت توس��عه فضاي س��بز در مدرسه، حتي ساخت 
كتابخانه و س��الن ورزش��ي را كه از ملزومات تعليم و تربيت استاندارد 
است، فداي حل مشكلات مالي كند و اين دقيقاً همان نگاهي است كه 

نبايد در آموزش و پرورش جا بيفتد. 
اكنون اين تغيير كاربري براي كل مجموعه آموزش��ي رخ داده است. 
علي اصغر فاني، وزير س��ابق آموزش و پرورش ه��م تأكيد كرده بود كه 
مجلس اجازه تجاري س��ازي مدارس را داده و هيچ منع قانوني در اين 

زمينه وجود ندارد. 
مديران آموزشي اما توجه ندارند كه اگر مدارس پيشتاز اين كار شوند از 
اين پس دانشگاه ها نيز كه زيربار كسري بودجه كمر خم كرده اند، روي 
دست مدارس بلند مي شوند و در فضاهاي اضافه شان پاساژ مي سازند يا 
مراكز پژوهشي كه دادشان از بودجه اندك هميشه بلند است، پژوهش 
را كنار گذاشته و س��وپرماركت مي ش��وند؛ اين تازه بخشي از مفاسد 
تصميم مدرسه فروشي اس��ت.  اي كاش آموزش و پرورش به كاستن از 
طول و عرض اين وزارتخانه تنومند، به استفاده بهتر از ظرفيت هاي بانك 
سرمايه ) متعلق به آموزش و پرورش( و به خانواده ها به عنوان سرمايه اي 

بي نظير مي پرداخت. 

معاون دادستان كل كشور:

اينستاگرامشبكهجاسوسيغيرقابلكنترلاست
وزارت ارتباطات به خاطر رفع فيلتر اخطاريه گرفت

معاون دادستان كل كشور با بيان اينكه اينستاگرام، شبكه جاسوسي 
غيرقابل كنترل است و رفع فيلتر اينستاگرام خلاف موازين قانوني بود، 
از ارسال اخطاريه دادستاني كل كش�ور به وزارت ارتباطات خبر داد. 
عبدالصمد خرم آبادي در قالب يادداش��تي در پاسخ به اين سؤال كه چرا 
با وجودي كه اينستاگرام داراي ميليون ها محتواي مجرمانه عليه امنيت 
كشور و مقدسات اسلامي و غيراخلاقي است، دستور رفع فيلتر آن صادر 
ش��ده اس��ت؟ آيا مراجع قضايي نمي خواهند از اين اقدامات غيرقانوني 
جلوگيري كنند؟ در كانال ش��خصي خود در پيام رسان سروش مطالب 

مهمي نوشته است. 
خرم آبادي نوش��ته است: شبكه اجتماعي اينس��تاگرام در ظاهر امر يك 
شبكه اطلاع رساني است، اما در واقع يك شبكه جاسوسي غيرقابل كنترل 
است كه ميليون ها محتواي مجرمانه عليه امنيت داخلي و خارجي كشور 
و محتواي غير اخلاقي و عليه مقدسات اسلامي را منتشر مي كند. اطلاعات 
ميليون ها ش��هروند ايراني در سرورهاي اينس��تاگرام در امريكا ذخيره، 
نگهداري و تحليل ش��ده و مورد سوء استفاده س��رويس هاي جاسوسي 
قرار مي گيرد.  به تصريح دادستان كل كش��ور فرمان هدايت و مديريت 
اينستاگرام در دست سرويس هاي جاسوسي شيطان بزرگ است، به همين 
جهت اينستاگرام هيچگونه همكاري در ارتباط با جلوگيري از ارتكاب جرم 

و شناسايي مجرمان با جمهوري اسلامي ايران ندارند. 
وي نوشته اس��ت: هزاران پرونده كلاهبرداري، جعل عنوان، نقض حريم 
خصوصي و غيره در ارتباط با شكايات مردم از كاربران صفحات اينستاگرام 
در دستگاه قضايي تشكيل شده، اما به لحاظ اينكه سرورهاي اين شبكه در 
خارج از كشور است و هيچگونه همكاري با مراجع قانوني ايران ندارند اين 
پرونده ها بدون نتيجه باقي مانده و مردم به حق وحقوق خود نرسيده اند. 
خرم آبادي تصريح كرده اس��ت: تنها در بخشي از اينس��تاگرام كه مورد 
بازديد كاربران ايراني قرار گرفته بي��ش از 250 ميليون محتواي خلاف 
عفت و اخلاق عمومي توس��ط روبات هاي هوش��مند وزارت ارتباطات و 
حدود 500 هزار محتواي ضد امنيتي و عليه مقدسات و ساير محتواهاي 
مجرمانه توس��ط گروه هاي رصد مردمي و نهاده��اي امنيتي انتظامي و 

قضايي شناسايي شده است. 
معاون دادس��تان كل در امور فضاي تأكيد كرده اس��ت: بر همين اساس 
دستور مسدود س��ازي محتواي مجرمانه اينس��تاگرام از مدت ها قبل از 
اغتشاشات و فتنه اخير، توسط مراجع مختلف قضايي صادر و در اجراي 
دستور دادستان كل كشور به وزارت ارتباطات ابلاغ شده، ولي اين دستور 
بنا به دلايلي كه وزارت ارتباطات بايد پاسخگوي آن باشد قبل از فتنه 96 
اجرا نشد.  خرم آبادي نوشته است: اخيراً به خاطر نقش آشكار اينستاگرام 
در ايجاد آشوب ها، اغتشاشات و عمليات تروريستي در شهرهاي مختلف 
كشور دستور فيلتر آن از ناحيه شوراي امنيت كشور صادر و اجرا شد، اما 
متأس��فانه وزارت ارتباطات بدون توجه به مسائل امنيتي و حجم عظيم 
محتواي مجرمانه موجود در اينس��تاگرام و دستورات قضايي صادره اين 
پايگاه اينترنتي را رفع فيلتر كرده است. با رفع فيلتر اينستاگرام جوانان و 
نوجوانان ايراني مجدداً با بهمني از محتواهاي مجرمانه در فضاي مجازي 

كشور مواجه شده اند.  
وي گفته است: بدين لحاظ از سوي دادس��تاني كل كشور به مسئولان 
وزارت ارتباطات اخطار داده شده كه رفع فيلتر اينستاگرام بر خلاف موازين 

قانوني و قضايي انجام گرديده و مسئولان امر بايد پاسخگو باشند. 
به گفته خرم آبادي حمايت بي قيد و ش��رط دول��ت از فعاليت بي ضابطه 
پيام رس��ان هاي خارجي و اختصاص بخش عمده اي از پهناي باند كشور 
به آنها علت اصلي تضعيف ش��بكه هاي اجتماعي و پيام رسان هاي بومي 

است. 
معاون دادس��تان تأكيد كرده اس��ت: حماي��ت از فعالي��ت بي ضابطه و 
غير قانوني پيام رس��ان هاي خارجي علاوه بر اينك��ه موجب ترويج جرم، 
جنايت، قانون گريزي و تضعيف حاكميت ملي در فضاي مجازي كش��ور 
شده موجبات جاسوس��ي دش��منان و وابس��تگي اقتصادي اجتماعي، 
فرهنگي و سياسي كشور را به دش��منان فراهم كرده و مانع ايجاد شبكه 

ملي اطلاعات شده است. 
خرم آبادي نوشته است: لازمه تحقق ش��بكه ملي اطلاعات دل كندن از 
ش��بكه هاي اجتماعي غير قابل كنترل بيگانه و رونق گرفتن شبكه هاي 
اجتماعي بومي اس��ت. اگر تصميمات مسئولان كش��ور به جاي كمك 
به رونق ش��بكه هاي اجتماعي بومي منجر به فراگيري دائم شبكه هاي 
اجتماعي خارجي شود، استقلال اقتصادي و سياسي و فرهنگي كشور در 

فضاي مجازي هرگز تحقق نخواهد يافت. 
 وي تصريح كرده است: هيچ يك از مسئولان مخالف گردش آزاد اطلاعات 
در كش��ور نيس��تند، اما قانونگرايي اقتضا دارد با گ��ردش آزاد مجرمان، 
تروريست ها، جاسوس��ان و مهاجمان فرهنگي در فضاي مجازي كشور 
مخالفت شود. بستن شبكه هاي اجتماعي غير قابل كنترل خارجي نه تنها 
به كميت و كيفيت گردش آزاد اطلاعات در كش��ور لطمه نمي زند، بلكه 
موجب رونق گردش آزاد اطلاعات و توقف گردش آزاد جرم و جنايت در 

فضاي مجازي كشور خواهد شد. 

مشكل»اورژانسي«تغييرنامخيابانها!
يكي از مش�كلات اورژانس�ي تغيير ن�ام خيابان  هاس�ت و مردم 
هم در زمان حادث�ه براي آدرس دهي دچار اس�ترس مي ش�وند. 
حسن نوري، معاون فني و عملياتي سازمان اورژانس كشور با بيان اينكه 
نرم افزار اورژانس 115 به ارتقاي كيفيت خدمات و كاهش زمان رساندن 
بيمار كمك مي كند، گفت: مديريت زمان در مورد امدادرساني به افراد 
سكته كرده حائز اهميت است.  وي با تأكيد بر اهميت مديريت زمان در 
خدمات رس��اني اورژانس گفت: ثانيه ها و دقيقه ها در مورد سكته هاي 
قلبي و مغزي بسيار اهميت دارند؛ چراكه در سكته ها بيش از 2 ميليون 
نورون تخريب مي شود و هر ثانيه حياتي است.  وي با بيان اينكه افزايش 
بيش از 2 هزار و 400 دستگاه آمبولانس به سيستم در دستور كار است، 
گفت: اورژانس هوايي در زمينه مديريت زمان و رساندن بيمار به مركز 
درماني، توانسته خدمات بسيار ارزشمندي ارائه دهد، اما در حال حاضر 

از آنها به صورت استيجاري در اورژانس استفاده مي شود. 
معاون فني و عملياتي س��ازمان اورژانس كش��ور افزود: بعد از اجراي 
طرح تحول سلامت پنج بالگرد به 33 بالگرد افزايش يافت كه اغلب آنها 
اجاره اي هستند، البته اين بالگردها ديد در شب نيستند و در حال حاضر 

امكان اجاره بالگردهاي ديد در شب وجود ندارد. 
وي با بيان اين مطلب كه هدف ما كاهش زمان رسيدن و ارائه با كيفيت 
خدمات است، گفت: استفاده از نرم  افزارهاي روز دنيا مي  تواند در اين 
راستا مؤثر باشد و اين اقدام از سال هاي اخير در كشور آغاز شده است. 
نوري اضافه كرد: در كشور ما نرم افزار اورژانس 115 بومي شد كه باعث 
ارتقاي كيفيت خدمات و كاهش زمان ارائه خدمت ش��ده است، چون 
يكي از مشكلات ما تغيير نام خيابان  هاست و مردم در زمان حادثه براي 
آدرس دهي دچار استرس مي شوند، اين نرم افزار آدرس را دقيق به ما 

نشان مي دهد. 

ادامه از صفحه اول
2- حتماً و حتماً انتشار گزارشی از آژانس مركزی اطلاعات مركزی امريكا سيا 
)CIA( درباره ميزان خروج نخبگان ايرانی، نه جرم است و نه خرق عادت. 
مگر اين سازمان، براساس ش��نيده  ها و لطيفه ها، گزارش هايش را تنظيم 
می كند و براساس آن، اظهارنظر از خود بروز می دهد؟ همه می دانيم كه آنها 
كارهای ميدانی و اطلاعاتی در همه دنيا انجام می دهند و اطلاعاتی هم كه 
ارائه می كنند براساس اسناد قطعی است. البته انگار در اينجا يك سوءتفاهم 
بزرگی رخ داده است. گزارشی كه روزنامه محترم جوان در 19 دی ماه منتشر 
كرده، اين موضوع را به مخاطب القا می كند كه لابد سازمان جاسوسی سيا، 
گزارشی به دست پايگاه خبری فناوری و نوآوری رس��انده است و آنها نيز 
خوشحال و شادان، آن را به انتشار رسانده اند و معاونت علمی و بنياد نخبگان 
نيز، پی اش را گرفته اند و در بوق و كرنا كرده اند اين گزارش را! نخير دوستان 
عزيز. سازمان سيا، برای دولت خودش يعنی ايالات متحده امريكا كار می كند 
و برخی از آنها را نيز در معرض ديد عموم قرار می دهد. و البته هيچ پيام و كدی 
هم برای هيچ كسی در اين طرف آب نمی رساند كه »برويد فلان گزارش را 
ببينيد و بازنشرش دهيد«. اصلًا، اينكه آنها بگويند درصد خروج نخبگان 
ايرانی نسبت به قبل كاهش يافته، مگر خبر خوبی برای آنهاست؟ مگر ما  ها 
نمی دانيم كه آنها شهوت عجيبی در جذب نخبگان و جوانان ما دارند؟ پس 
چطور است كه سازمان جاسوسی شان، گزارشی منتشر می كند كه خلاف 
اين رويه را نشان می دهد؟ پس در اين ميان، آنكه ذوق زده گزارش سازمان 
سيا شده، معاونت علمی و بنياد ملی نخبگان نبوده است، بلكه گزارشی را 
بازنشر داديم كه می دانستيم براساس اسناد و تحقيقات مستمر و مستدل 
است. در ضمن، گزارش های ديگری ما از صندوق بين المللی پول، سازمان 
ملل متحد، اداره مهاجرت ايالات متحده امري��كا و اداره مهاجرت كانادا و 
سازمان همكاری های اقتصادی هم منتشر كرده ايم كه متأسفانه هيچ يك 
از آنها ديده نش��دند. اما تنها و تنها، اظهارات بدون مدرك و سند يك مدير 
ميانی يا يك كارشناس دور از مدارك معتبر، آنچنان برخی از رسانه های ما 
را سر شوق می آورد كه انگار داريم خبری مسرت بخش و اميدواركننده را به 

جامعه ارائه می كنيم. 
3- آيا انتش��ار مطالب بدون س��ند و مدرك مبنی بر خروج نگران كننده و 
بی شمار نخبگان از كشور، روی خانواده های ايرانی تأثيرگذار است يا انتشار 
گزارشی مستند از سازمان جاسوسی س��يا يا اداره مهاجرت امريكا و كانادا 
كه می گويد خروج نخبگان ايرانی كاهش داش��ته؟ آيا فض��ای پر از ترديد 
و نگران كننده خانواده  هايی را در ذهن خود تصوير كرده ايد كه براس��اس 
اظهارات بی پايه يك فرد، به فكر خروج دادن فرزند دلبندشان از اين مرز و بوم 
افتاده اند؟ واقعاً چه كسی مسبب و مسئول ايجاد چنين فضای نگران كننده ای 
است؟ معاونت علمی دولت و بنياد نخبگان دولتی يا رسانه های ظاهراً »سوتی 
بگير«؟ برويد پرس و جو كنيد ببينيد، آنهايی كه از كش��ور خارج شده اند، 

براساس كدام ادله و بر پايه كدام اطلاعات، تصميم به ترك مام ميهن كردند؟ 
آن هم با چشم های اش��ك بار. مگر نه اين است كه گزارش های بعضاً كذب 
و نادرست برخی رسانه  ها را خوانده  و نگران شده اند و با استمرار انتشار آن 
مطالب، به قطعيت برای خروج از كشور رسيده اند؟ خود قضاوت كنيد! چه 

كسی دغدغه كشور را دارد و چه كسی برعكس آن عمل می كند؟
4- يك اش��تباه بزرگ در اين ميان وجود دارد: ما منكر خروج نخبگان و 
دانشجويان و فرزندان برومند و عزيز وطن نيستيم. باور كنيد چنين ادعايی 
هيچ گاه مطرح نبوده اس��ت. معاونت علمی و فناوری رياست جمهوری و 
به تبع آن، بنياد ملی نخبگان از چند سال پيش برنامه های بسياری برای 
بازگشت نخبگان به كشور داشته اند و خوشبختانه اتفاقات قابل توجهی نيز 
در اين باره شكل گرفته است. اينكه برخی از همكاران رسانه ای ما، از اين 
فعاليت  ها بی خبر هستند يا خود را به بی خبری می زنند، موضوع ديگری 
است كه قصد قضاوت درباره آن را نداريم، اما جهت استحضار بايد بگوييم 
كه »س��امانه همكاری با متخصصان و كارآفرينان ايرانی خارج از كشور« 
مدت هاست راه اندازی ش��ده و در آن برنامه های متنوع و تسهيلات بسيار 
برای متخصصان ايرانی غيرمقيم در نظر گرفته شده است كه اگر فرصت 
داشته باشيد، چند دقيقه ای را می توانيد صرف مطالعه اش كنيد. مطمئن 
باشيد مطالب درخوری دستگيرتان خواهد شد. يا مثلًا در آبان ماه گذشته 
»از بازگشت 833 نخبه ايرانی در دو س��ال و نيم گذشته به كشور« خبر 
داديم كه به احتمال قوی، آن روزنامه محترم، خبر مزبور را رؤيت نفرموده 
اس��ت. آيا اين خبر قابليت در بوق و كرن��ا كردن دارد يا ارائه گزارش��ی از 
سازمان مخوف و جاسوسی سيا؟ حتماً كه هر دو. اما نوع نگاه اگر منصفانه و 
وطن دوستانه باشد، نوع بازتاب و تحليلش كمی از اين كه ارائه شده است، 

متفاوت خواهد بود. 
5- آقايان و خانم های محترم و زحمتكش عرصه رسانه! »گاف«ی در كار 
نيست. معاونت علمی و بنياد ملی نخبگان، بررسی های بسياری روی خروج 
نخبگان انجام داده است. دولت محترم نيز در اين باره پژوهش های فراوانی 

كرده و براساس آن راهكارهای متعددی ارائه كرده است. 
6- بد نيست برای تنوير بيشتر افكار عمومی، بخش  هايی از آمارهای غيرقابل 
انكار را تقديم حضورتان  كنيم؛ براس��اس گزارش اداره مهاجرت كانادا كه 
اطلاعات موثق و دقيق تری وب سايت شان آورده اند، در سال 1394 تعداد 
دانشجويان ايرانی 2354 بوده كه در رتبه 12 تعداد دانشجويان خارجی 
در كانادا قرار گرفته است. همچنين در س��ال 1396 تعداد كل مهاجرين 
ايرانی در كانادا 6485 نفر بوده كه نسبت به تعداد مهاجرين سال 1395 
)11665 نفر( كاهش چشمگيری داشته است. يا مثلاً اداره مهاجرت ايالات 
متحده امريكا هم اعلام كرده كه رتبه ايران در زمينه اعزام دانشجو به اين 
كشور نس��بت به اوايل انقلاب، پنج برابر كاهش داش��ته است. در ابتدای 
انقلاب اسلامی ايران در سال 1357، كشورمان با داشتن 57 هزار دانشجو، 

نخستين كشور خارجی در ارسال دانشجو به ايالات متحده امريكا بود، اما 
براساس آماری كه اداره مهاجرت اين كش��ور )CIS( تا سال 2016 ارائه 
كرده است، اكنون جمهوری خلق چين در اين جدول مقام نخست را كسب 
كرده است. در بخش ديگری از گزارش اداره مهاجرت ايالات متحده امريكا 
)CIS( آمده است كه با وجود افزايش جمعيت دانشجويی ايران به ميزان 
27برابر نسبت به ابتدای وقوع انقلاب اسلامی، تعداد اين دانشجويان حاضر 
در كشور امريكا كاهش پنج برابری داشته است. می بينيد كه گزارش اين 
اداره تأييد می كند كه جوسازی های رسانه ای مبنی بر خروج فاجعه  آميز 
مغز  ها از ايران طی سال های گذشته، كذب محض است. يكی از نكته های 
جالب توجه اين است كه جمهوری اسلامی ايران براساس گزارش سازمان 
همكاری اقتصادی و توسعه در سال 2015، جزو 20 كشور اول نبوده و در 
گزارش بانك جهانی در سال 2016، جزو 30 كشور اول ارسال كننده مهاجر 
قرار »ندارد«. به استناد اين آمار با تأكيد می گوييم: »ندارد«؛ يعنی ايران جزو 
كشورهای اصلی مهاجرفرست دنيا محسوب نمی شود. ديگر با چه زبانی بايد 
بگوييم، وضعيت به مانند آنچه برخی از شما رسانه های محترم، بر آن تأكيد 

داريد، وخيم و بحرانی نيست؟
7- با همه اين احوال، ما باز هم می گوييم كه كارهای زيادی برای نخبگان 
عزيز، متخصص��ان محترم و دانش��جويان و البته همه جوان��ان برومند و 
افتخارآميز ايرانی لازم است كه بايد انجام دهيم، اما مگر می شود در فضای 
مسموم رسانه ای كاری از پيش برد؟ يك آقايی كه در ينگه دنيا نشسته است 
و نام مورخ و صاحبنظر بر خود نهاده، چندی پيش مدعی شد كه صندوق 
بين المللی پول در س��ال 2009 گزارشی منتشر كرده كه وضعيت خروج 
نخبگان ايرانی را وخيم گزارش كرده است. ما هر چه آمار صندوق بين المللی 
پول را زير و رو كرديم، چنين س��ندی را نيافتيم. پايگاه خبری فناوری و 
نوآوری برای آنكه كذب بودن حرف آن كارشناس محترم را به اثبات برساند 
جايزه يكصد ميليون تومانی تعيين كرد تا اگر اين آقا يا هر كس ديگر، سند 

مذكور صندوق بين المللی پول را ارائه كند، جايزه را به او بپردازد. 
8- در گزارش قابل بحث روزنامه محترم جوان، يكی از روسای دانشگاه های 
كشور، به عنوان شاهد ماجرا، مطالبی ذكر كرده است كه اگر حرف او نيز 
تحريف نشده باشدخود جای بحث و تامل فراوان دارد. اما فقط به ذكر همين 
يك سؤال از ايشان بس��نده می كنيم كه آقای عزيز! شما به عنوان رئيس 
دانش��گاه چه خدماتی برای ماندن دانشجويان و س��رآمدان زيرمجموعه 
دانشگاه تان انجام داد ه ايد؟ لطفا گزارش��ی در اين باره منتشر بفرماييد تا 
ما نيز آگاه ش��ويم و در صورت نياز، از جنابعالی تقدير و تش��كر لازم را به 

عمل آوريم. 
پاسخ جوان:  جوابيه معاونت علمی رياست  جمهوری تناقضاتی در خود 
دارد و به واقعيت نيز چندان نزديك نيست اما روزنامه جوان تصميمی برای  

پاسخ به بندبند آن ندارد. 

عضو شوراي اس�لامي شهر تهران گفت: به ش�هرداري تهران 
پيش�نهاد كرديم به خبرنگاران آرم طرح ترافيك س�الانه به 
قيمت نزديك به ۲ ميليون و 3۰۰ هزار توم�ان پرداخت كند و 
قرار است آنها اين موضوع را بررسي كنند. قيمت طرح ترافيك 
س�ال گذش�ته براي خبرنگاران 1۰۰ ه�زار تومان بوده اس�ت. 
ناهيد خداكرمي با تأكيد بر اين موضوع كه معضل ترافيك مسئله 
جدي در پايتخت اس��ت، گفت: براي رفع اين مشكل بايد اقدامات 

اساسي صورت گيرد.  وي با اشاره به طرح ترافيك فعلي  گفت: 38 
س��ال از اجراي طرح فعلي مي گذرد و قطعاً اين طرح نياز به تغيير 
و تحول دارد. وي با اش��اره به طرح ترافيك جديد گفت: بايد همه 
افراد حق ورود به محدوده طرح ترافيك را داشته باشند، نه اينكه 
مختص افراد خاص باشد و عده اي ديگر محروم شوند.  خداكرمي 
با بيان اينكه در همه جاي دنيا ب��راي كنترل ترافيك و رفت و آمد 
سريع طرح هاي مختلفي اجرا مي كنند،  گفت: در خيلي از كشورها 

نيز طرح ترافيك فعلي ما اجرا مي شد، اما با گذشت زمان تغييرات 
متعددي در آن ايجاد كردند.  به گفته خداكرمي، قيمت پيشنهادي 
براي آرم خبرنگاران ح��دود 2 ميليون و 300 هزار تومان اس��ت. 
همچنين پيشنهاد داده شد ش��غل هايي كه باعث بروز آزار و اذيت 
براي همس��ايگان و همچنين اختلال در ترافيك ايجاد مي كنند، 
مانند برخي از مراكز خري��د كه باعث بروز ترافي��ك در خيابان ها 

مي شود از اين مراكز عوارض اجتماعي دريافت شود. 

پاسخ معاونت علمی ریاست جمهوری به گزارش »جوان«

افزایش 23برابري قيمت طرح ترافيك براي خبرنگاران!

مجتبي محمدي| ايرنا

علیرضا سزاوار
  گزارش  یک


